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متن پرسش

سلام علیکم: استاد بزرگوار، با توجه به اینکه در پاسخ به آن پرسش فرمودید ما هنوز اندر خم هیچ

کوچه ای نیستیم و مردم دین را جدی نمی گیرند، خودم بشخصه تشکیک کردم. از طرفی درباره

دینداری مردم در عصر انقلاب و با توجه به شاخصه های دینداری در یک جامعه، همین سوال از آیت

االله میرباقری پرسیده شده بود و ایشان در جواب گفته بودند بیشک جامعه ما دین دار تر شده است.

شاخص اصلی دینداری ولایت و تولی با اهل بیت است. اصلی ترین شاخص دینداری دفاع از پرچم

خدا در مقابل پرچم کفر است و این همان چیزی است که مردم ما طی این چهل سال بار سنگین آن را

بر دوش کشیدند و سختیهای این مسیر را تحمل کردند. این حجم هجوم دشمن به هر ملتی شده

بود قطعا سقوط کرده بود. اگر ملتی زیر پرچم مستکبرین بروند اما شب و روز نماز بخوانند باز هم در

دینداری ضعف دارند. عنصر شهادت طلبی که این گوهر را امام در بین مردم تثبیت و عمومی کرد،

تجمعات عظیم مثل اربعین و راهیان نور و مربوط به انقلاب اسلامی و بر افراشتن پرچم حق در جامعه

از شاخصههای مهم دینداری مردم هستند و در ارزیابی نسبت به مظاهر دینداری باید به موج هجوم

دشمن توجه کرده و نباید جامعه را متهم به بی دینی کرد. برخی در دورهای با انقلاب همراهی

میکردند اما وقتی سختیهای راه را دیدند گذشته را مورد انتقاد قرار دادند اگر این دسته میخواستند

جلودار مردم باشند هرگز انقلاب نمیکردند. جامعه شیعه از اول دوران غیبت که با مفهوم انتظار آشنا

شده است منتظر تحقق دولت کریمهای بوده که همه انبیا در جهت تحقق آن تلاش کردند. خود من

واقعا این تشکیک و ابهام بیشتر شد که واقعا آیا جامعه را باید دینی دانست و با شاخصه های

دینداری جامعه ما در کدام نقطه ایستاده است و خب مطلب تان کمی برایم نامانوس بود و از جهاتی

ویژه مبانی که خودتان در کتب مربوط به بحث انقلاب ویژه انقلاب اسلامی بازگشت به عهد قدسی

داشتید، خودم دچار شک شدم.

متن پاسخ

باسمه تعالی: سلام علیکم: در آن وجهی که استاد میرباقری میفرمایند واقعاً همینطور است که مردم

خوب و نجیبی داریم. ولی اگر بحث در نظر به وجهی از مردم بود که ما با آن روبهروئیم، از آن جهت

آنطور که انتظار میرود مقیّد به آداب دینی نیستند؛ عرض بنده این است که این تقصیر امثال ماها

میباشد که مردم را با معارف ناب توحیدی که از یک طرف خدا را در همهی مناسبات حاضر ببینند و از

طرف دیگر خود را در محضر حضرت حق و ابدیت حس کنند، کار نکردیم. موفق باشید




